

# WE ARE YOUR DOL



## တၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါတၢ်န့ၣ်လီၤမၤန့ၢ်တၢ်, တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်, ဇီးတၢ်တီတၢ်လီၤ (FARE) စ့တီၢ်ဟ်

### FARE စ့တီၢ်ဟ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်.

န့ၣ်ယီၤကီၢ်ခဲၣ်ပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤကျိၤ (NYS DOL) ဇီးန့ၢ်ဘၣ်စ့တီၢ်ဟ်လၢ U.S. ပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤကျိၤ ဆပုၤဖိဝဲၤမ့ၢ်ဘျီၣ်ရီၣ်(U.S. Department of Labor’s Women’s Bureau) လၢကမၤ တၢ်မၤတၢ်တုၤလီၤတုၤကျဲၤ ဇီးတၢ်ဟ်ဖျါထီၣ်တဖၣ်ဆုၣ်ပုၤဖိဝဲၤမ့ၢ်လၢအပၣ်တၢ် တံး တၢ်မၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် ဇီးတၢ်န့ၢ်ဘျီၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤပၣ်တၢ်လၢကတုၤထီၣ်ဇီး ပုၤဖိဝဲၤမ့ၢ်လၢဘၣ် တၢ်ကွၢ်ကဟ်ဆီၤဇီးတဆိၣ်ဇီးတၢ်ဒီးသၢလၢအဆိၣ်လၢ New York ပုၤဆချၢ, လီၤဆီၣ် တၢ်လၢတၢ်လီၤကဝီၤလၢအစီၤစုၤယံၤဇီးတဖၣ်ဆုၣ်ပုၤ, လၢနီၢ်ကစၢ် ဇီးတၢ်ဟ်ဖျါ ဇီး မ့ၢ်တၢ်ရဲၣ် တၢ်ကျဲၤတဖၣ်လၢအထၢၣ်န့ၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤပၣ်တၢ်ပၣ်တၢ်မ့ၢ်ဘဲ ကရၢလီၤတၢ်ကွၢ်ဘၣ်ကွၢ်ဘၣ် ဇီးတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပၢ် လၢကဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါပုၤဖိဝဲၤမ့ၢ်တဖၣ်လၢကီၢ်ခဲၣ်တဘျီ, တဝီၣ်တဝီ, လၢကမၤစၢၤ ပုၤဖိဝဲၤမ့ၢ်တဖၣ်လၢကကဲထီၣ်တၢ်အရဲခိၣ် လၢတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဇီးတၢ်န့ၢ်ဘျီၣ်တဖၣ် လၢအပၣ်တၢ်ဆုၣ်ပုၤန့ၣ်လီၤ.

### ယကယုထီၣ်တၢ်ဟ်ဖျါနီၣ်လဲၣ်.

ဆဲးကျဲၤ NYSDOL ခိဖျါဆဲးမုၢ်(လ) ဝဲ [info.nysdol@labor.ny.gov](mailto:info.nysdol@labor.ny.gov) မ့တမ့ၢ် ကိး **888-4-NYS DOL (888-469-7365).**

### တၢ်ပညိၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တီတဖၣ်

#### တၢ်မၤဘျးလဲအစ့ၤကတၢ်

န့ၣ်ယီၤကီၢ်ခဲၣ် ပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤလၢ (NYS) ကြးဝဲဘၣ်ဝဲလၢ ကမၤန့ၢ် တၢ်မၤဘျးလဲအယုၣ် အစ့ၤကတၢ်လၢအန့ၣ်ရဲၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လီၤတၢ်ကျဲၤ	တၢ်မၤဘျးလဲအစ့ၤကတၢ် ၅ 12/31/2022	
New York City, Long Island ဇီး Westchester ကီၢ်ရဲၣ်ဇီးထံၣ်	\$15.00/န့ၣ်ရဲၣ်	\$17.00/န့ၣ်ရဲၣ် ဟံၣ်ဃီတၢ်ကျိၤထွဲပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤ
တၢ်အိၣ်လီၤတၢ်တၢ်လၢ New York ကီၢ်ခဲၣ်	\$14.20/န့ၣ်ရဲၣ်	\$16.20/န့ၣ်ရဲၣ် ဟံၣ်ဃီတၢ်ကျိၤထွဲပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤ
တၢ်အိၣ်ညါ (Fast Food)- ကီၢ်ခဲၣ်တဘျီ	\$15.00/န့ၣ်ရဲၣ်	

### ဘျးလဲအစ့ၤကတၢ်လၢ ပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤအမၤန့ၢ်စ့ဟ့ၣ်မ့ၢ်တဖၣ်အဂီၢ်

NYS သဲးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ ပျဲတၢ်မၤကစၢ်တဖၣ်လၢပနဲၣ်ခဲးဖီကဟ့ၣ်တၢ်မၤလီၤအါမးအပူၤ လၢကမၤမံသ့ၣ်မံသး တၢ်မၤဘျးလဲအစ့ၤကတၢ်ခိဖျါဟ်ခိၣ် တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်မၤဘျးလဲလၢတၢ်မၤကစၢ်ဇီးစ့ဟ့ၣ် မ့ၢ်လၢပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤန့ၢ်ဘၣ်လၢ ပုၤပုၤစုၤကတၢ်တဖၣ်အဆိၣ်န့ၣ်လီၤတၢ်ဟ့ၣ်ဆဲး သဲပနဲၣ်ခဲးဖီကဟ့ၣ် တၢ်မၤလီၤတၢ်မၤကစၢ်လၢအသ့ၣ်ဆိၣ်သးဆိၣ်တၢ်တဖၣ် ကလးန့ၢ်စ့ဟ့ၣ်မ့ၢ်တဖၣ်ဒူးတဖၣ် လၢ တၢ်မၤဘျးလဲအစ့ၤကတၢ်န့ၣ်လီၤထဲ-စ့ဟ့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မၤတဖၣ် ဘၣ်တၢ်ကြိဆီၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လီၤတၢ်ကျဲၤ	တၢ်မၤစၢၤပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤ	တၢ်အိၣ်တၢ်မၤစၢၤပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤ
New York City, Long Island ဇီး Westchester ကီၢ်ရဲၣ်ဇီးထံၣ်	\$12.50 တၢ်မၤဘျးလဲ \$2.50 စ့ဟ့ၣ်မ့ၢ်တဖၣ်ဒူး	\$10.00 တၢ်မၤဘျးလဲ \$5.00 စ့ဟ့ၣ်မ့ၢ်တဖၣ်ဒူး
တၢ်အိၣ်လီၤတၢ်တၢ်လၢ New York ကီၢ်ခဲၣ်	\$11.85 တၢ်မၤဘျးလဲ \$2.35 စ့ဟ့ၣ်မ့ၢ်တဖၣ်ဒူး	\$9.45 တၢ်မၤဘျးလဲ \$4.75 စ့ဟ့ၣ်မ့ၢ်တဖၣ်ဒူး

### တၢ်မၤတလၢကွၢ်တၢ်မၤညီၣ်န့ၣ်အဆၢကတီၢ်

ပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤတက့ၢ် ကဘၣ်မၤန့ၢ်တၢ်မၤတလၢကွၢ်တၢ်မၤညီၣ်န့ၣ်အဆၢကတီၢ်အလဲတဖၣ် ဝဲတၢ်မၤတၢ် 40 န့ၣ်ရဲၣ် လၢတၢ်မၤအန့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.တၢ်မၤတလၢကွၢ်တၢ်မၤညီၣ်န့ၣ်အဆၢကတီၢ်အလဲန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲ တၢ်မၤအလဲညီၣ်န့ၣ် 1 1/2 တၢ်ဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.လၢပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤအဒီးန့ၢ်ဘၣ်စ့ဟ့ၣ် မ့ၢ်တဖၣ်အဂီၢ်, တၢ်မၤကစၢ်တဖၣ်ကဘၣ်ဟ့ၣ်တၢ်မၤတလၢကွၢ်တၢ်မၤညီၣ်န့ၣ်အဆၢကတီၢ်အန့ၣ်ရဲၣ် လၢအမၤတၢ် 01 1/2 တၢ်မၤဘျးလဲအယုၣ်အစ့ၤကတၢ်, စ့ၤန့ၢ် စ့ဟ့ၣ်မ့ၢ်တဖၣ်ဒူးလၢအကြးဝဲဘၣ်ဝဲန့ၣ် လီၤ.သ့ၣ်ဖျါပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤ လၢအပဲအါမၤန့ၢ် တၢ်မၤတလၢကွၢ်တၢ်မၤညီၣ်န့ၣ်အဆၢကတီၢ် ဝဲမၤတၢ် 60 န့ၣ်ရဲၣ်လၢတၢ်မၤအန့ၣ်အပူၤဝဲအလီၤခံ ဇီးလၢတၢ်မၤတလၢအန့ၣ်ရဲၣ်အဖိခိၣ် လၢတၢ်ဟ်ပနီၣ် အပဲသ့ၣ်အတၢ်အိၣ်ဘျးဆိၣ်သါအမ့ၢ်န့ၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

### တၢ်နီၤဖးလီၤအကရူၢ်ကမၢ် - ပုၤမၤတၢ်ဖိ မ့တမ့ၢ် ပုၤမၤတၢ်မၤလံၢ်ယံးယံၢ်လၢအသဘျီ.

လၢကမၤတၢ်လၢ ပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤအါတၢ်ကြးနီၤဖးအီၤပုၤမၤတၢ်ဖိ မ့တမ့ၢ် ပုၤမၤတၢ်မၤလံၢ်ယံးယံၢ်လၢအ သဘျီအဂီၢ်, တၢ်မၤကစၢ်-ပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤရဲၣ်လီၤအန့ၣ်အန့ၣ်န့ၣ် ကဘၣ်တၢ်ကွၢ်ထံဆိကမိၣ်ဆီၤန့ၣ် လီၤ.ပုၤမၤတၢ်မၤလံၢ်ယံးယံၢ်လၢအိၣ်ဇီးတၢ်သဘျီတဖၣ် ဆိၣ်လၢပနဲၣ်တၢ်ကတၢ်ဖဲးတၢ်မၤလၢအပဲသ့ၣ် အနီၢ်ကစၢ်ဒဲးဝဲအဂီၢ် ဇီးဟ့ၣ်လီၤအပဲသ့ၣ်အတၢ်မၤစၢၤတဖၣ်ဆုၣ် ကမ့ၢ်ထီၣ်ရီၤန့ၣ်လီၤ.

ပုၤမၤတၢ်မၤလံၢ်ယံးယံၢ်လၢအသဘျီ မၤအပဲသ့ၣ်အတၢ်မၤလၢတၢ်သဘျီအပူၤသ့ၣ်လၢ-

- တၢ်ပၤဆုၢ်ကျိၤထွဲ
- တၢ်နဲၣ်လီၤ
- တၢ်ပၤဆုၢ်

လၢအကတကပၤ, တၢ်မၤကစၢ်-ပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤရဲၣ်လီၤမ့ၢ်တဖၣ်အိၣ်ဝဲ ဝဲတၢ်မၤကစၢ်မ့ၢ်-

- ယုထၢလၢပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤမၤတဖၣ်အခါဝဲလဲၣ်, လၢတၢ်လီၤဝဲလဲၣ်, ဇီးခဲလဲၣ်
- ဟ့ၣ်လီၤတၢ်မၤစၢၤတဖၣ်, တၢ်ပိးတၢ်လီ, တၢ်မိတၢ်လံၤ ဇီးတၢ်လိၣ်တၢ်လဲးတဖၣ်
- ဆဲးထွဲကျိၤထွဲတၢ်မၤလီၤလီၤ
- ဟ်လီၤတၢ်မၤအန့ၣ်ရဲၣ်ဇီးတၢ်ဟ့ၣ်အလဲ, အဂၤ.

မၤလိအါထီၣ်ဝဲဆဲး- [dol.ny.gov/independent-contractors](http://dol.ny.gov/independent-contractors)

ဝဲတၢ်မၤကစၢ်မ့ၢ်နီၤဖးလီၤပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤပုၤမၤတၢ်မၤလံၢ်ယံးယံၢ်လၢအသဘျီ လၢအိၣ်ဇီးတၢ်ပညိၣ်န့ၣ်. တၢ်ဆဲးမ့ၢ်တၢ်လီၤတၢ်တုၤန့ၣ်လီၤ.တၢ်မၤကစၢ်တနီၤဖးကျိၤကျိၤတရံးဆဲး လၢကဟးဆဲးတၢ်မၤဘၣ် လီၤဖိမံးမံး တံးတံးတၢ်မၤတဆိၣ်တၢ်အုၣ်ကီၤ, ပုၤမၤတၢ်ဖိဝဲၤအစ့ၤအိၣ်လီၤ, ပုၤဂ့ၢ်မိတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ, တၢ်ပၤမၤယံၤသ့ၣ်, ဇီးတၢ်မၤဘျးလဲအစ့ၤကတၢ်န့ၣ်လီၤ.ဟ်ဖျါထီၣ်တၢ်လီၤတၢ် 02 NYS DOL လၢအထၢၣ်န့ၣ်အဖိခိၣ် ဝဲ [dol.ny.gov/report-fraud](http://dol.ny.gov/report-fraud) မ့တမ့ၢ် ကိး 24-န့ၣ်ရဲၣ် တၢ်လီၤတၢ်တုၤ ဂ့ၢ်ဂီၢ်အူလီၤဝဲ 866-435-1499.

# သုံးညါနတ်ခွဲးတၢ်ယၢ်တဖၣ်ဒ် ပှၤပိၣ်မုၢ် ပှၤမၤတၢ်ဖိလၢ NYS အပူၤ တၢ်ကြိလၢလဲတၢ်စံၣ်စိးသဲးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ

ဖဲ လၢယၢ်န့ၢ်ရၢၣ်6သီ, 2020, တၢ်မၤကၤစၢ် သံကွၢ် ပှၤပတံၤထီၣ်တၢ်မၤလၢ အဝဲသ့ၣ် အတၢ်မုၢ်လၢကွၢ်ဖိလၢလဲတဖၣ်သ့. ဘၣ်ဆၣ်သံကွၢ် မ့တမ့ၢ် စူးကါ ပှၤပတံၤထီၣ်တၢ်မၤလၢလဲ ဒီးတၢ်န့ၢ်ဘျုးတၢ်စံၣ်စိးတဖၣ် လၢကအာတၢ်လၢ မ့ၢ်ကသံကွၢ်သံဒီးစါ မ့တမ့ၢ် ဟ့ၣ် လီၤတၢ်ဖဲတၢ်မၤစါတသ့လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

### တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်မၤအလဲတၢ်မၤနီၣ်မၤယါ

ဖဲနဘၣ်တၢ်ဒီးလဲန့ၢ်အခါ, နတၢ်မၤကၤစၢ် ကဘၣ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်မၤအလဲ တၢ်မၤနီၣ်မၤယါလၢ အပၣ်ယုၣ်ဒီး တၢ်ဂၢ်တၢ်ကျိၤအရၢဒိၣ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး, ဒ်အမ့ၢ်-

- နကမၤန့ၢ်ထဲလဲၣ် ဒီးကဟ့ၣ်လီၤပှၤဘျီလဲၣ်
- တၢ်ဟ့ၣ်ဘူးလဲညီန့ၢ်အန့ၢ်, ဒီး
- တၢ်ထူးကွၢ်သိသ့တမံၤလၢလၢ လၢနတၢ်မၤဘူးလဲ

### တၢ်ဟ့ၣ်ဘူးလဲတၢ်တီတၢ်လီၤ

တၢ်ဆၢတဖၣ်သဲးစးလၢတၢ်မၤကၤစၢ် ကဟ့ၣ်ပှၤပတံၤမုၢ်တၢ်မၤအလဲ စူးန့ၢ်ဒီးပှၤပိၣ်မုၢ် လၢအမၤတၢ်မၤတမံၤမုၢ် မုၢ်လၢတၢ်ကဲမုၢ်ခါအဂီၢ်ထံးအဖိခိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤဘူးလဲလီၤဆီလိၣ်အသး သ့ ဒီးသန့ၤထီၣ်သးလၢ တၢ်မၤတၢ်အန့ၢ်ယံၣ်, တၢ်ကြးဒီးန့ၢ်, မ့တမ့ၢ် တၢ်မၤတၢ်တီတၢ်လီၤလီၤနီၣ်နီၣ် လၢတမ့ၢ်တၢ်ကဲမုၢ်ခါအဖိခိၣ်သ့, ဒ်အမ့ၢ် တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ မ့တမ့ၢ် တၢ်လဲၤခီဖျိန့ၣ်လီၤ.

### တၢ်မၤဘူးလဲလံာ်ဖီတၢ် ဒီးခိသ့တဖၣ်

တၢ်ကဘၣ်ဟ့ၣ်န့ၢ် တၢ်မၤအန့ၢ်ရၢၣ်လၢနမၤအီၤခဲလၢလီၤ. တၢ်ဟ့ၣ်န့ၢ်တၢ်မၤအလဲ ခီဖျိစ့အဘၣ် မ့တမ့ၢ် ခွဲးဟ့ၣ်စ့သ့, ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ကဘၣ်ဟ့ၣ်လီၤန့ၢ်ဒီးတၢ်မၤဘူးလဲလံာ်ဖီတၢ်အတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလီၤတၢ် လီၤဆဲး ဖဲတၢ်ဟ့ၣ်န့ၢ်တဘျီစ့စ့န့ၣ်လီၤ.

### တၢ်မၤကၤစၢ်ယုၤန့ၢ်တၢ်အလဲလၢ:

- တၢ်ကၢ်တၢ်သ့ၣ်ဖး
- တၢ်ဟးဂ့ၢ်ဟးဂီၢ်
- တၢ်လီၤမုၢ်လီၤပျီ
- ယုၤနံဖိအပူၤဒီးတၢ်ရဲၣ်သဲကတီၢ်
- မၤကၤစၢ်ပနံၣ်တၢ်ကၢ်တၢ်ဖဲတၢ်မၤအပူၤ, မ့တမ့ၢ်
- စ့လီၤတုၣ်လီၤကတံ

### တၢ်မၤန့ၢ်ကျိၣ်

တၢ်လိၣ်ဘၣ် ကီၢ်စံၣ်ခါတၢ်ကရၢကရိတဖၣ် လၢအဟ့ၣ်လီၤ ကမျၢၣ်တၢ်မၤစၢၤလီၤလီၤတဖၣ် လၢ ကဟ့ၣ်လီၤတၢ်တဲန့ၢ်ပၢ်ဒီးတၢ်တဲကျိးထံးတၢ်မၤစၢၤလၢအကလိတဖၣ် အကမျၢၣ်ကရၢမိတဖၣ် လၢလံာ်ကွၢ်ဒ်အရၢဒိၣ် ဒီးတၢ်န့ၢ်လီၤတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်တဲန့ၢ်ပၢ်တၢ်မၤစၢၤတဖၣ် တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤလၢ ကျိၣ်200ကျိၣ်အပူၤ, ပၣ်ယုၣ်ဒီးကျိၣ်န့ၣ်စ့တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲ NYS DOL, လံာ်တီလံာ်မိအရၢဒိၣ်လၢတၢ်ကွဲးအပူၤတဖၣ် ဘၣ်တၢ်တဲကျိးထံးအီၤလၢကီၢ်စံၣ် အကျိၣ်အမိၢ်ပှၤ12ကျိၣ်အပူၤလီၤ.

### တၢ်မၤအုန့ၢ်မၤပယုၤလၢမုၢ်ခါသ့ၣ်ထံးတကပၤ လၢတၢ်မၤလီၤအပူၤ

တၢ်လိၣ်ဘၣ်ပှၤမၤတၢ်ဖိလၢလဲလၢ NYS အပူၤတဖၣ် ကဟ့ၣ်လီၤတၢ်လီၤလၢအပူၤဖျဲး ဒီးတၢ်မၤအုန့ၢ်မၤပယုၤလၢမုၢ်ခါသ့ၣ်ထံးတကပၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤကၤစၢ်တဖၣ် ကဘၣ် ဆိၣ်ဒီးတၢ်ဒ်သဒၢတၢ်မၤအုန့ၢ်မၤပယုၤလၢမုၢ်ခါသ့ၣ်ထံးတကပၤဖိလၢစံၣ် လၢတၢ်မၤလီၤအပူၤ, ဟ့ၣ် လီၤတန့ၣ်တဘျီတၢ်မၤလီၤအပူၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်, ဒီးဟ့ၣ်လီၤတၢ်ဒ်သဒၢတၢ်မၤအုန့ၢ်မၤပယုၤလၢမုၢ်ခါသ့ၣ် ထံးတကပၤဖိလၢစံၣ် လၢတၢ်ကွဲးအီၤ အပူၤမၤတၢ်ဖိလၢစံၣ်န့ၣ်လီၤ.

### တၢ်ဆဲးမိၢ်န့ၢ်ထံးလၢတၢ်မၤလီၤအပူၤ

တုၤလၢ သး(3)န့ၣ်ဖဲဖိသ့ၣ်ဆိၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်ဝံးအလီၤခံ, မိၢ်ပၢ်လၢအဟ့ၣ်ဒုးအီၤန့ၢ်ထံးတဖၣ် ဆိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ကဟံးန့ၢ်တၢ်ဆိၣ်ဘူးအဆၢကတီၢ်လၢအကြးဝဲဘၣ်ဝဲလၢတၢ်တဟ့ၣ်အလဲ မ့တမ့ၢ် စူးကါ တၢ်ဆိၣ်ဘူးအဆၢကတီၢ်လၢတၢ်ဟ့ၣ်အလဲ မ့တမ့ၢ် တၢ်ဆိၣ်အဆၢကတီၢ်တန့ၢ်စ့စ့, လၢကဆဲးမိၢ်န့ၢ်ထံး ဖဲတၢ်မၤလီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကစးထီၣ်စူးကါ တၢ်ဘျုးသဲးအသီ လၢလီၤယုၤ 2023အပူၤ လၢအမၤလဲထီၣ်တၢ်တီစၢၤမၤစၢၤလၢမိၢ်ပၢ်လၢအဒုးအီၤန့ၢ်ထံးတဖၣ်လၢ NYS တၢ်မၤလီၤတဖၣ်အပူၤ ဒီးလိၣ်ဘၣ်တၢ်မၤစၢၤခဲလၢလၢကဟ့ၣ်လီၤ တၢ်လီၤတၢ်ကျဲလၢတၢ်ဆဲးထူးထီၣ် န့ၣ်ထံးညီဘျုးအလီၤသ့လၢတၢ်မၤလီၤအပူၤ လၢအပၣ်ယုၣ်ဒီး လီၤဆ့ၣ်န့ၢ်, ထံးလၢအယုၤ, ဒီးလိမ့ၢ် အန့ၣ်လီၤ. သဲးအသီ လိၣ်ဘၣ်စ့စ့ကီးတၢ်မၤကၤစၢ်တဖၣ် လၢကဒုးအီၣ်ထီၣ်ဒီးစူးကါ ဖိလၢစံၣ် လၢတၢ်ကွဲးအပူၤ ဘၣ်ထွဲးဒီးပှၤမၤတၢ်ဖိတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်တဖၣ် လၢတၢ်ဆဲးထူးထီၣ်န့ၣ်ထံး လၢတၢ်မၤလီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

### NYS ဟ့ၣ်ဘူးလဲလၢ တၢ်ဆိးကု ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအခွဲး

ပှၤနီၣ်တကပၤနံၣ်ဖဲဖိကဟ့ၣ်တၢ်မၤလီၤ ပှၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်လၢ NYS အပူၤ ကဘၣ် တၢ်ကျိၣ်ဘၢမၤစၢၤအီၤလၢ တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဆိးကုဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအခွဲးအလဲ သဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီ န့ၣ်လီၤ. အစ့ၤကတၢ်, ပှၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ် မၤအီၣ်ထီၣ် တၢ်ဆိးကုဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအခွဲး တ(1) န့ၣ်ရၢၣ်လၢ တၢ်မၤအန့ၢ်ရၢၣ်ကီး 30န့ၣ်ရၢၣ်တဘျီန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟ့ၣ် မ့တမ့ၢ် တဟ့ၣ် တၢ်ဟံးအခွဲးဘူးလဲခါန့ၣ် ဒီးသန့ၤထီၣ်အသးလၢ တၢ်မၤကၤစၢ်အဒိၣ်အဆဲးအဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

### တၢ်ဖဲတၢ်မၤတအိၣ်တၢ်အုၣ်ကီၢ်

န့ၣ်မၤတၢ်လၢ NYS အပူၤ ဒီးန့ၣ်တၢ်မၤလီၤမၤကွၢ် ခီဖျိတမ့ၢ်န့ၣ်တၢ်ကမုၢ်အယိၣ်န့ၣ်, နကြးဝဲဘၣ်ဝဲလၢ တၢ်ဖဲတၢ်မၤတအိၣ်တၢ်အုၣ်ကီၢ်န့ၣ်လီၤ. နကဘၣ်ဆိၣ်ဒီးတၢ်ဖဲန့ၣ်လၢလီၤလိၣ် လၢကမၤတၢ်ယုၤထီၣ်စ့, ကတံာ်ကတီၢ်သး, သ့ၣ်ဆိၣ်သးအိၣ်, ဒီးမၤတၢ်သ့, ယုၤကွၢ်တၢ်မၤလၢတၢ်သ့ၣ် ဆုၣ်သးဂဲၤ, ဒီးမၤနီၣ်မၤယါန့ၣ်တၢ်ယုၤကွၢ်တၢ်ဖဲတၢ်မၤတဟူးတၢ်ဂဲၤတဖၣ်လီၤ. ပတံၤထီၣ်လၢအထုၣ် နဲးအဖိခိၣ်ဖဲ [dol.ny.gov/](https://dol.ny.gov/) မ့တမ့ၢ် ကီး 888-209-8124!

### ယကပတံၤထီၣ်တၢ်ဆိးထီၣ်တၢ်ဟံးန့ၣ်ပၣ်ကမုၢ်နီၣ်လဲၣ်.

ပှၤမၤတၢ်ဖိတီပတီၢ်ဝဲဒုး (Division of Labor Standards) ယုၣ်လီၤစၢၤ တၢ်လုၢ်သ့ၣ် ခါပတၢ် NYS ပှၤမၤတၢ်ဖိသဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဆဲးစးသဲးစးလၢတၢ်မၤကၤစၢ် ကနီၣ် ဟးထီၣ်, ဟ့ၣ်တၢ်ကမုၢ်, မ့တမ့ၢ် ဝဲဟံးနီၣ်ဖးအီၤ မ့တမ့ၢ် မၤကုၣ်ဆၢကွၢ်ပှၤမၤတၢ်ဖိလၢကျိၣ်တဘီ လၢကမၤတၢ်ဆိးထီၣ်တၢ်ဟံးန့ၣ်ပၣ်ကမုၢ်နီၣ်လဲၣ်. တၢ်လုၢ်သ့ၣ်ခါပတၢ်သဲးစးတၢ်သိၣ်တၢ်သီသ့တဖၣ် မ့တမ့ၢ် စူးကါတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်တမံၤလၢလၢ ဘၣ်တၢ်ဒ်သဒၢအီၤလၢ NYS ပှၤမၤတၢ်ဖိသဲးစးတၢ်သိၣ် တၢ်သီအဖိလဲာ်န့ၣ်လီၤ.

ဆုၢ်ထီၣ်လံာ်ကွၢ်ဒ် LS223 လၢကတီၣ်ဖျါထီၣ် တၢ်ဟံးန့ၣ်ပၣ်ကမုၢ်နီၣ်လဲၣ်. ဆဲးကျဲၤ ပှၤမၤတၢ်ဖိတီပတီၢ် (Labor Standards) လၢကမၤန့ၢ်အီၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအဂီၢ်- 888-52-LABOR (888-525-2267) မ့တမ့ၢ် [LSAsk@labor.ny.gov](mailto:LSAsk@labor.ny.gov).

လၢကမၤန့ၢ်အီၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအဂီၢ်, ဝံသးစူးကွၢ်ဖဲ [dol.ny.gov/fostering-access-rights-and-equity-fare-grant](https://dol.ny.gov/fostering-access-rights-and-equity-fare-grant)